

عضو مؤسسة قطر يستضيف الحلقة في مقر الأمم المتحدة بنيويورك

## معهد الدوحة الدولي للأسرة ينظم حلقة نقاشية حول دعم الأسر المتأثرة بالحروب والصراعات

الدوحة، قطر، 3 فبراير 2018: نظم معهد الدوحة الدولي للأسرة، عضو مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع، بالتعاون مع الوفد الدائم لدولة قطر لدى منظمة الأمم المتحدة في نيويورك، والهلال الأحمر القطري، وجمعية قطر الخيرية، ومؤسسة التعليم فوق الجميع، حلقة نقاشية بعنوان "دعم الأسر المتأثرة بالحروب والصراعات: تجارب المنظمات غير الحكومية في قطر"، وذلك بتاريخ 2 فبراير 2018 بمقر الأمم المتحدة في نيويورك.

وفي حين تبين الأدلة أن الأثر التراكمي للحروب والنزاعات العنيفة يضعف الاقتصاد، ويحد من دور الدولة أو السلطات المحلية أو القطاع الخاص في توفير الخدمات وفرص كسب الرزق للأسر وأفرادها، أتت هذه الفعالية لتسلط الضوء على دور المنظمات غير الحكومية بالغ الأهمية في التخفيف من وطأة الفقر في أوقات الحروب والصراعات، وإبراز تجارب المنظمات غير الحكومية في قطر لدعم الأسر المتأثرة بالحروب والصراعات. افتتحت الفعالية بكلمة من سعادة السفيرة الشيخة علياء أحمد بن سيف آل ثاني، المندوب الدائم لدولة قطر لدى منظمة الأمم المتحدة، تلتها كلمة لمعهد الدوحة الدولي للأسرة، قدمتها السيدة نور المالكي الجهني، المدير التنفيذي للمعهد. وناقشت الحلقة النقاشية محورين أساسيين أولهما المساعدات الإنسانية ودورها في التخفيف من الفقر، قدمه الدكتور محمد بن غانم العلي المعاضيد، رئيس مجلس إدارة جمعية الهلال الأحمر القطري، والسيد محمد بن علي الغامدي، المدير التنفيذي لجمعية قطر الخيرية. في حين ناقش المحور الثاني، الذي يدور حول التعليم في أوقات الحروب والصراعات، تجارب التعليم فوق الجميع، من قبل السيدة سلوى المناعي، مدير قسم السياسات والأبحاث بمؤسسة التعليم فوق الجميع.

وتعليقاً على مشاركة جمعية قطر الخيرية في الحلقة النقاشية، صرّح الأستاذ محمد بن علي الغامدي، المدير التنفيذي للجمعية، قائلاً: "تحرص جمعية قطر الخيرية على الحضور الدولي الفاعل والمشاركة في مختلف الفعاليات الدولية، ولاسيما الفعاليات التابعة لمنظمة الأمم المتحدة، التي تختص بمجال العمل الإنساني والتنموي من أجل التفاعل المستمر مع القضايا الإنسانية، والمشاركة في صنع القرارات المتعلقة بالعمل الإنساني كأحد المنظمات الدولية الفاعلة في هذا المجال. ومما لا شك فيه أن هذا الحدث يحظى بأهمية كبيرة، حيث نسلط الضوء فيه على الأسرة، وقضايا الفقر والنزاعات، لنتشارك مع شركائنا من المنظمات القطرية في طرح وناقش القضايا التي تهم الأسرة، وتعزيز تماسكها وضمودها، وتكافح الفقر، وتحقيق التمكين الدائم والمستمر للأسر الفقيرة".

ويعدّ معهد الدوحة الدولي للأسرة معهداً عالمياً معنياً بوضع السياسات، وتنظيم فعاليات التوعية الداعمة للقاعدة المعرفية بشأن الأسرة العربية، وتعزيز السياسات القائمة على الأدلة. ويشكّل المعهد جزءاً من مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع، ويتمتع بوضع استشاري خاص مع المجلس الاقتصادي والاجتماعي التابع للأمم المتحدة.

- انتهى -

### معهد الدوحة الدولي للأسرة

تأسس معهد الدوحة الدولي للأسرة، وهو عضو في مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع، في 2006. ويعمل المعهد لتعزيز الأسرة من خلال التنمية ونشر الأبحاث عالية الجودة حول الأسرة العربية، وتشجيع تبادل المعرفة حول القضايا المتصلة بالأسرة وجعل الأسرة أولوية لدى صانعي السياسات من خلال المناصرة والتوعية على المستويات الوطنية والإقليمية والدولية. ومن بين أهم مبادرات المعهد يأتي المؤتمر السنوي حول البحوث والسياسات الأسرية؛ ومنحة أسرة البحثية بالتعاون مع الصندوق القطري لرعاية البحث العلمي، وهو منحة بحثية سنوية تشجع البحث المتعلق بالأسرة العربية والسياسات المعنية بالأسرة. ويتمتع المعهد بوضع استشاري خاص مع المجلس الاقتصادي والاجتماعي التابع للأمم المتحدة.

### مؤسسة قطر – إطلاق قدرات الإنسان

مؤسسة قطر للتربية والعلوم وتنمية المجتمع هي منظمة غير ربحية تدعم دولة قطر في مسيرتها نحو بناء اقتصاد متنوع ومستدام. وتسعى المؤسسة لتلبية احتياجات الشعب القطري والعالم، من خلال توفير برامج متخصصة، تركز على بيئة ابتكارية تجمع ما بين التعليم، والبحوث والعلوم، والتنمية المجتمعية. تأسست مؤسسة قطر في عام 1995 بناء على رؤية حكيمة تشاركها صاحب السمو الأمير الوالد الشيخ حمد بن خليفة آل ثاني وصاحبة السمو الشبيخة موزا بنت ناصر تقوم على توفير تعليم نوعي لأبناء قطر. واليوم، يوفر نظام مؤسسة قطر التعليمي الراقى فرص التعلم مدى الحياة لأفراد المجتمع، بدءاً من سن الستة أشهر وحتى الدكتوراه، لتمكينهم من المنافسة في بيئة عالمية، والمساهمة في تنمية وطنهم. كما أنشأت مؤسسة قطر صرحاً متعدد التخصصات للابتكار في قطر، يعمل فيه الباحثون المحليون على مجابهة التحديات الوطنية والعالمية الملحة. وعبر نشر ثقافة التعلم مدى الحياة، وتحفيز المشاركة المجتمعية في برامج تدعم الثقافة القطرية، تمكّن مؤسسة قطر المجتمع المحلي، وتساهم في بناء عالم أفضل.

للاطلاع على مبادرات مؤسسة قطر ومشاريعها، يُرجى زيارة الموقع الإلكتروني <http://www.qf.org.qa>

## **DIFI HOLDS PANEL ON ‘SUPPORTING FAMILIES AFFECTED BY WARS AND CONFLICTS: EXPERIENCES OF NGOS IN QATAR’**

*QF Member Hosts Discussion at United Nations Headquarters in New York*

**Doha, Qatar, February 3, 2018** - The Doha International Family Institute (DIFI), a member of Qatar Foundation, recently held a panel discussion on ‘Supporting Families Affected by Wars and Conflicts: Experiences of NGOs in Qatar’, at the United Nations (UN) Headquarters in New York.

The event, which took place on Friday, February 2, was organized in collaboration with Qatar Red Crescent Society, Qatar Charity, Education Above All, and the Permanent Mission of the State of Qatar to the UN.

Evidence shows that the cumulative impact of wars and violent conflict aggravates economies and weakens the ability of the state, local authorities, or private sectors in providing services and opportunities of livelihood for families and their members. The DIFI event shed light on the critical role of non-governmental organizations in providing the necessary support and assistance to families and their members affected by wars and conflicts. The discussion sought to highlight and present the experiences of NGOs in Qatar in providing support to populations affected by wars and conflicts.

The event began with opening remarks from H.E. Sheikha Alya Al-Thani, Permanent Representative of the State of Qatar to the United Nations, followed by introductory remarks from Ms. Noor Al Malki Al-Jehani Executive Director, DIFI. The panel discussed the humanitarian aid and poverty alleviation from the experience and insights of QRCS, represented by Dr. Mohammed Bin Ghanim Al Ali Al-Maadheed, Chairman of the Board; and Qatar Charity, represented by Mr. Mohammed bin Ali Al-Ghamdi, Executive Director. The panel also highlighted the experience and insights of Education Above All, represented by Ms. Salwa Al Mannai, Head of Policy and Research, in providing education to war affected children.

Mr. Al-Ghamdi, Executive Director, Qatar Charity, said: "We are delighted to be present at international events, such as the United Nations, as it is in line with our work of interacting with humanitarian issues and participating in decision-making. We view our partnerships with other national organizations as very important to raising and discussing issues of concern to the family and to strengthening and combating poverty and achieving the permanent empowerment of poor families."

DIFI is a global policy and advocacy Institute working to advance knowledge on Arab families, through research, and promote evidence-based policies at the national, regional, and international levels. The institute has special consultative status with United Nations Economic and Social Council.

**ENDS**

## **Doha International Family Institute (DIFI)**

The Doha International Family Institute (DIFI), a member of Qatar Foundation for Education, Science and Community Development (QF), was established in 2006. The Institute works to strengthen the family through the development and dissemination of high quality research on Arab families, encouraging knowledge exchange on issues relevant to the family and making the family a priority to policy makers through advocacy and outreach at the national, regional and international levels. Among the Institute's most important initiatives are the Annual Conference on the Family; and the OSRA Research Grant in collaboration with the Qatar National Research Fund, an annual research grant which encourages research related to the Arab family and family policy. The Institute has special consultative status with United Nations Economic and Social Council (ECOSOC).

For more information on Doha International Family Institute, please visit [www. Difi.org.qa](http://www.Difi.org.qa)

## **Qatar Foundation – Unlocking Human Potential**

Qatar Foundation for Education, Science and Community Development (QF) is a non-profit organization that supports Qatar on its journey to becoming a diversified and sustainable economy. QF strives to serve the people of Qatar and beyond by providing specialized programs across its innovation-focused ecosystem of education, science and research, and community development.

QF was founded in 1995 by His Highness Sheikh Hamad bin Khalifa Al Thani, the Father Emir, and Her Highness Sheikha Moza bint Nasser, who shared the vision to provide Qatar with quality education. Today, QF's world-class education system offers lifelong learning opportunities to community members as young as six months through to doctoral level, enabling graduates to thrive in a global environment and contribute to the nation's development.

QF is also creating a multidisciplinary innovation hub in Qatar, where homegrown researchers are working to address local and global challenges. By promoting a culture of lifelong learning and fostering social engagement through programs that embody Qatari culture, QF is committed to empowering the local community and contributing to a better world for all.

For a complete list of QF's initiatives and projects, visit <http://www.qf.org.qa>